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درمکتب امام

دستتان را برای چهار دلار دراز نکنید!

نگاه

شما دولت اسلام هستید؛ هیئت حاکمه بر مسلمین، به اصطلاح، هستید؛ شما 

عزیز باشید؛ آقا باشید؛ بزرگ باشید؛ استقلال را حفظ کنید؛ تبعیت را دست بردارید، 

دستتان را برای چهار دلار دراز نکنید!

صحیفه امام؛ ج1؛ ص288 | قم؛ 26 فروردین 1343

اخبار کوتاه
مراسم یادبود اولین شهید مدافع حرم ارتش

 برگزار شد
مراسم یادبود شهید سروان صادق شیبک نخستین شهید مدافع حرم 
ارتش جمهوری اســلامی ایران، با حضور حجت الاسلام والمسلمین آل 
هاشم، رئیس سازمان عقیدتی سیاسی ارتش در استان گلستان برگزار شد.
در این مراســم که با حضور جمعی از فرماندهان و مسئولان استان 
گلستان، همرزمان و خانواده معظم این شهید والامقام در قرارگاه عملیاتی 
لشکر 30  گرگان برگزار شد؛ آیت الله معلمی، نماینده خبرگان رهبری در 

استان مازندران به ایراد سخنرانی پرداخت.
همچنین در حاشیه این مراســم لوح تقدیری از سوی نماینده ولی 
فقیه و رئیس سازمان عقیدتی سیاسی ارتش به پدر شهید سروان صادق 

شیبک اهداء شد.
شهید مدافع حرم ســروان صادق شیبک، جمعی تیپ 65 نیروهای 

ویژه هوابرد ارتش جمهوری اســلامی ایران بود که مدتی قبل در دفاع 
از حرم حضرت زینب )س( و حین مبارزه با تروریســت های تکفیری به 

شهادت رسید.
کمیسیون امنیت ملی مجلس
 میزبان مقامات وزارت خارجه

»محمدصالح جوکار« گفت: گزارش وزارت امور خارجه پیرامون روند 
اجرای برجام، در جلسه این هفته کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 

مورد بررسی قرار خواهد گرفت. 
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس با بیان اینکه 
از مقامات وزارت امور خارجه برای بحث و بررسی پیرامون روند سه ماهه 
اجرای برجام در کمیسیون امنیت ملی دعوت شده است، اظهار داشت: 
هنوز مشخص نیست که وزیر امور خارجه در این جلسه حضور می یابد یا 

اینکه مقامات دیگری از وزارت خارجه به کمیسیون می آیند.
وی با انتقاد از گزارش ارسالی وزارت خارجه تصریح کرد: در این گزارش 

تناقضاتی وجود دارد و منطبق با آنچه در عمل اتفاق می افتد، نیست.

بهشت؛ پاداش فداکاران
 برای مردم

عزیزاني که خودشان را در راه خطر مي اندازند تا جلوي سیل را بگیرند 
یا آتش را بگیرند،اینها مشمول روایات ماست. روایات ما تنها درباره عبادات 
نیست، این روایات را بنگرید که ائمه فرمودند: »مَنْ رَدَّ عَنْ قَوْمٍ مِنَ المُْسْلمِِینَ 
عَادِیةََ مَاءٍ أوَْ ناَرٍ وَجَبَتْ لهَُ الجَْنَّه«؛)1( یعني اگر جایي سیلي آمده، آب فراواني 
آمده یک عده فداکاري کردند و جلوي این طغیان آب را گرفتند، اهل بهشتند، 
اگر جایي آتش سوزي شده دارد خطر ایجاد مي کند، عده اي را آسیب مي رساند 
وعده اي تلاش و کوشش کردند و آتش را خاموش کردند، اهل بهشتند.اگر 
آتشي تجاوز کرد و طغیان کرد، آبي تجاوز کرد و طغیان کرد، تعدّي کرد، عدو 
را عدو مي گویند؛ براي اینکه از جاي خود و از موقعیت خود و از حریم خود 
بیرون مي آید و به حریم دیگري تعدّي مي کند؛ لذا دشمن را عدو مي گویند. 
در این روایت فرمود: اگر کسي جلوي آبي را که تعدّي کرده، جلوي آتشي 
را که تعدّي کرده بگیرد: »وَجَبَتْ لهَُ الجَْنَّه«. این عزیزاني که در آتش نشاني 
تلاش و کوشــش مي کنند یا در راه هاي دیگر خدمات مي کنند اگر »قربه 
الي الله« کار کنند در حال عبادت به سر مي برند. همین دستور را به ما هم 
دادند که اگر کسي چیزي نوشته، حرفي زده، آتشي دارد روشن مي شود، ما 
فوراً خاموش کنیم، حرفي زده که دارد فتنه ایجاد مي شود،ما فوراً جلویش 
را بگیریم، نه کاري کنیم که کسي را برنجانیم، نه اجازه بدهیم کسي دیگري 

را برنجاند تا این نظام، پاك در اختیار صاحب اصلي اش باشد.
پستی دنیا از نگاه امام علی )ع(

یک بیان نوراني حضرت امیر)ع( دارد که در نهج البلاغه است، فرمود: »من 
هوان الدّنیا علی الّله أنهّ لا یعصی إلّا فیها، و لا ینال ما عنده إلّا بترکها «)2(در 
خواری دنیا نزد خدا همین بس که جز در آن، نافرمانی خدا نکنند و جز با 
ترك آن، به آنچه نزد خداست دست نیابند.ما اوّل باید بدانیم کجا هستیم،از 
کجا آمدیم،حســاب ما سر جایش محفوظ است،به کجا مي رویم حساب ما 
محفوظ است،ما با جلال و شکوه، این راه قوس نزول را طي کردیم و آمدیم 
پائین، ـ إن شــاءالله ـ با جلال و شکوه این قوس صعود را طي مي کنیم بالا 
مي رویم؛ اما این چند روزي که اینجا هســتیم، این بیان نوراني حضرت در 
نهج البلاغه هســت فرمود: عالمَي پسَت تر از دنیا نیست از اینجا بدتر دیگر 
نیست؛ یعني باید مواظب باشیم. اگر کسي در زندان هست چه توقعي دارد. 
فرمود جهاني پسَــت تر و بدتر از دنیا نیست. عوالم قبلي فراوان است، عوالم 
بعدي فراوان هست، مگر عالم هایي که خدا خلق کرد محدود است، مگر ما 
مي دانیم عوالم قبلي چقدر بود عوالم بعدي چقدر است؛وجود مبارك حضرت 
امیر که، هم از گذشته باخبر است، هم از آینده، فرمود: نه در گذشته عالمَي 
به این پسَتي بود، نه در آینده، در هیچ عالم خدا معصیت نمي شود مگر در 
نیَْا عَليَ الَلهّ أنَهَُّ لاَ یعُْصَي إلِاَّ فیِهَا«. ما در این عالم  دنیا »ألا إنَّ مِنْ هَوَانِ الدُّ
هستیم، در این عالم باید خیلي مواظب باشیم، توقع نداشته باشیم که همه 
ما ســلمان و اباذر باشیم، اگر کسي بود »طوبي له و حسن مآب«, اگر نبود 
سعي کنیم او را سر راه بیاوریم؛ ولي منظور این است که وقتي ما بدانیم در 

زندان زندگي مي کنیم،مواظب زبانمان خواهیم بود.
فراموشی مشکلات  و غم واندوه دنیا در بهشت

 اگر کشوري میلیون ها جمعیت دارد، باغ ها و راغ ها وقصور و بروج دارد، 
زندان هم دارد، انســان که در زندان هســت نباید به مملکت اشکال کند. 
فرمود کلّ جهان را شــما حساب کنید،عوالم بیکراني را پشت سر گذاشتیم، 
عوالم بیکراني را هم در پیش داریم. ابدیت یک کار عادي نیســت، به قول 
بعضي آقایان اگر شــما اینجا بنشینید، یک رقم نهُ بنویسید، بعد از آن هم 
صفر بگذارید به عدد نجومي تا ستاره کیوان و رقم ها هم رقم نجومي باشد، 
باز این متناهي است چون حدّ دارد؛ ولي جریان ابد، حدّ ندارد: )خالدِینَ فیها 
أبَدَاً()3( مائیم و موجود ابدي، در برزخ براي ما ـ إن شاءالله ـ جز راحتی چیز 
دیگر نیست،در قیامت جز نور که )یسَْعي  نوُرُهُمْ بیَْنَ أیَدْیهِمْ()4( هیچ خبري 
نیســت، کسي در قیامت علیه ما حرفي نمي زند، کسي در بهشت خیال بد 
نمي کند: )لا لغَْوٌ فیها وَ لا تأَْثیمٌ()5( این )لا لغَْوٌ( »لا«ي نفي جنس اســت؛ 
منتها چون تکرار شده مرفوع است، اصلًا خیال بد در آن نیست. عالمي است 
که انسان به یاد چیزي هم نمي افتد. مي بینید ما در دنیا هر چند در راحتي 
باشیم،مقداري مشکلات را گذراندیم،اگر هر لحظه ای که به یاد آن مشکلات 
باشیم،یک مقدار اندوهگین مي شویم؛ اما در بهشت عالمَي است که به فکر 
کســي نمي آید. از وجود مبارك امام)ع( سؤال کردند در بهشت که حزن و 
ا الحَْزَنَ(؛)6( خدایا  ّ الذَّي أذَْهَبَ عَنَّ اندوهي نیســت که مي گویند: )الحَْمْدُ لِلهَ
شکرت که حزن و اندوه و غم را برداشتي، فرمود بله این طور است! عرض کرد: 
نوح)ع( در بهشــت دارد متنعّماً به سر مي برد، پسرش در جهنم دارد دست 
و پا مي زند، این پدر چگونه محزون نیســت؟ فرمود اصلًا یاد نوح نیست که 
چنین پســري داشت، چه کسي در قلب اثر مي گذارد؟ چه کسي این یاد را 
از قلب مي برد؟ آ ن »مقلّب  القلوب« است. اگر ـ خداي ناکرده ـ در بهشت، 
جریان کار حُرّ)ع( یادش بیاید که اوّلین عذاب روحي براي او اســت، اصلًا 
یاد او نیســت که با سیدالشهداء چه کرد، این کار خداست! مقدور احدي از 
ما نیست که چنین کاري بکنیم. اگر کسي نسبت به ما بد کرد حداکثر این 
است که ما به رویش نیاوریم، به کسي نگوئیم، نسبت به او احسان و لطف 
کنیم! اما او بین خود و خداي خود هر وقت متوجه این نکته مي شــود که 
نســبت به ما بد کرده است شرمنده است. ما بخواهیم این شرم را از دل او 
برداریم مقدور ما نیست، ما چه کار مي توانیم بکنیم؟ ما که »مقلّب القلوب« 
نیســتیم. آنها که بد کردند، معصیت کردند، جنایت کردند و توبه کردند و 
توبه آنها مقبول شد، اصلًا در بهشت به یادشان نیست که معصیت کردند تا 
خجالت بکشند. اگر ـ خداي ناکرده ـ این صحنه براي حُرپیش بیاید، اوّلین 
جهنم براي او است؛ ولي اصلًا یادش نیست که با سیدالشهداء چه کرد، اصلًا 
وجود مبارك نوح یادش نیست چنین پسري داشت، در دنیا عرض کرد: )وَ 
(؛)7( اما در آنجا اصلًا به یاد پسر نیست،چنین عالمي است،  إنَِّ وَعْدَكَ الحَْقُّ

آن هم با ابدیتّ همراه است، بسیاري از اسرار بهشت به یاد ما نمي آید.
دنیا؛ سرائی برای آزمایش

 بنابراین ما چند روزی در زندانیم، از این بدتر نه در گذشــته بود نه در 
آینده، شما تمام جوامع روایي ما را بررسي کنید، ببینید خدا عالمَي شبیه 
دنیا در پسَــتي خلق کرد یا نه؟ شــبیه زندان جاي دیگر نیست،اینجا ما را 
براي آزمایش آوردند.از این طرف که وارد برزخ مي شویم تا ابد هیچ معصیت 
نیســت، از آن طرف از عرش تا به زمین بیائیم هیچ معصیت نیســت، فقط 
همینجاســت که زندان است و جاي آزمون است که امیدواریم ذات اقدس 
الهي عنایت کند ما در این زندان نه بیراهه برویم نه راه کسي را ببندیم، هر 
جا آتشــي دیدیم خاموش کنیم، هر جا طغیان آبي دیدیم آرام کنیم، قلم 
تند، بیان تند، کار تند که باعث اختلاف و نگراني است جلویش را بگیریم. 
ما هر اندازه که مقدور ماست انجام بدهیم،بقیه را ذات اقدس الهي براساس 
)مَنْ جاءَ باِلحَْسَنَهِ فَلهَُ عَشْرُ أمَْثالهِا()8( انجام مي دهد تا این نظام را صحیحاً 

و سالماً به دست صاحب اصلي اش تقدیم کنیم!
بیانات حضرت آیت الله جوادي آملي )دام ظلّه( در جمع گروهی از 
طلاب، دانشجویان واعضای سپاه وبسیج /قم/1394/11/15

پایگاه اسراء نیوز
____________________________

)1(. الکافی)ط ـ الإسلامیه(،ج5، ص55.
)2(. نهج البلاغه)صبحي صالح(، حکمت385.

)3(. نساء، 57 و 122      )4(. حدید، 12.        )5(. طور، 23.
)6(. فاطر، 34.              )7(. هود،45.           )8(. انعام، 160.

خوان حکمت روزهای یک شنبه منتشر می شود.

با اعلام نتایج دور دوم

پرونده انتخابات مجلس دهم بسته شد
بقیه از صفحه 2

»در این سیستم ]پیشنهادی من[ اصلا فرد مهم 
نیســت. برنامه است که حرف اول را می زند. در واقع 
یــک ائتلاف یا یک حزب برنامه های خود را به گوش 
مردم می رساند. مهم نیست که این برنامه ها با کدام 
چهره ها محقق شود، مهم این است که محقق شود. 
وقتی برنامه ها محور تبلیغات شود نه افراد، کم کم مردم 
به این سمت می روند که احزاب و گروه ها را پاسخگو 
کنند و بعد از چهار سال به آنها بگویند برنامه هایی که 
وعده داده بودید چه شد؟« اصولگرایان چاره ای ندارند. 
یــا باید قید انتخابــات را بزنند یا اینکه تن به چنین 
طرح هایــی بدهند که اتفاقا برای شــان مفید خواهد 
بود و تحت هر شرایطی در قدرت سهیم خواهند بود.

حجاریان در ادامه درباره کارآیی پارلمان در سایه، 
گفت: وجود چنین سیستمی می تواند رئیس جمهور 
را منضبط تر کند زیــرا در این صورت رئیس جمهور 

ناظر قوی دارد. نبود حزب و سیستم حزبی صدمات 
زیادی به کشــور زده و هزینه های زیادی را بر کشور 

تحمیل کرده است.
وی در ادامه گفت: وقتی احمدی نژاد رئیس جمهور 
می شــود،خیلی ها فکر می کننــد می توانند نماینده 
مجلس شوند؛ در واقع پســت ها در نظام ارزان شده 
است و هر کسی هم می خواهد نماینده مجلس شود، 
به قول عرب ها مناصب رخیص شده اند. شورای نگهبان 
می گوید این حجــم از ثبت نام ها وقت زیادی از آنها 

گرفته است و فشار زیادی را متحمل شدیم.
صحبت های این شــخصیت اصــلاح طلب پرده 
از اســتراتژی جریان اصلاحات  بــرای دهمین دوره 
مجلس شــورای اســلامی بر می دارد. ایده »پارلمان 
در ســایه«  حجاریان در واقع تأیید این امر است که 
جریان اصلاحات باید بســان یک گروه ذی نفوذ دائماً 
بر نمایندگان مجلس و به خصوص کسانی که به اسم 

اصلاح طلب وارد پارلمان شــده اند، اعمال نفوذ کرده 
و از ســبد رای آنها حداکثر استفاده را به نفع جریان 

مذکور داشته باشد.
نکته قابل تامل دیگر ساخت دوقطبی »برجامیان 
و نابرجامیان« از سوی این تئوریسین اصلاحات است. 
اصلاح طلبان کماکان وجود و هویت خود را در تولید 
گفتمان های می دانند که بر مبنای دوقطبی  ساخته 
شود چرا که تنها از این طریق می توانند فضای رادیکال 
ایجاد کرده و با موج سواری بر روی احساسات برخی 

از اقشار جامعه، قدرت چانه زنی خود را بالا ببرند.  
در حال حاضر که »برجام« حتی به گفته برخی از 
مقامات دولتی همچون صالحی و سیف نیز نتوانسته 
منافعی را برای کشــور به ارمغان آورد تبدیل به یک 
برند تبلیغاتی شــده که صرفاً به کار دوقطبی سازی 
در پارلمان و جو ســازی های رسانه های به نفع طیف 

اعتدال گرا و اصلاحاتی  می خورد.

گل یا پوچ        
محمدهادی صحرایی

دو هفته پیش بود که در خبرها آمد، در جریان دیدار ظریف و جان کری 
وزرای خارجه ایران و آمریکا و در حالی که این دو در حال پیگیری چگونگی 
اجــرای تعهدات برجام بودند، دیوان عالی آمریکا پرداخت حدود 2 میلیارد 
دلار به خانواده های قربانیان بمب گذاری ســال 1983 از محل دارایی های 
مصادره شده ایران را تایید کرد. این حکم و در اصل جیب بری آشکار آمریکا 
اگرچه به قول آقای ظریف برای ایران قابل پذیرش نیست و احترام دستگاه 
قضای آمریکا را نزد ایشــان از بین برد ولی قبل از آن برای مردم ایران نیز 
قابل پذیرش نیست که هر از گاهی دادگاه آمریکایی زیر بار فشار دولت یا 
کنگره و یا لابی های صهیونیستی این گونه علیه اقتدار و عزت ایران یاوه گویی 
و دســت درازی کند. این همان خطری بود که بارها و بارها توسط مردم و 
نخبگان مطرح شــد ولی متاســفانه دولت عصبانی با القابی نظیر بی سواد، 
لبوفروش، بی شناســنامه و ... که لایق دشــمنان و دشمن دوستان است با 
آنان برخورد کرد و با وجود آنکه از اســتبداد رأی به خدا پناه می بردند، در 
نهایت منتقدان را به جهنم حواله کردند تا بری دیگر از این باغ را به مردم 
برسانند و نصاب تازه ای را در تاریخ حیات اصلاح طلبان و دولتمردان تدبیر 

و امید به ثبت برسانند.
این اقدام آمریکا که بیشــتر شبیه دزدی های فیلم های وسترن است، 
اصلًا دور از انتظار و تصور نبود و نیست چراکه شالوده حکومتی که اسُس 
علی الاســتکبار و التزویر است، با لبخند و تدبیر، قابل تغییر نیست. یقیناً 
امید داشــتن به وعده ها و واهمه از وعیدهای آن نیز نامعقول است چرا که 
آنها مزورند و متظاهر. دیروز در هیروشیما با بمب اتم جسم مردم را جزغاله 
کردند و امروز با دســته گل بر مزارشــان رفتند و به روحشان ادای احترام 
کردند. آنها نه قول دارند و نه عهد و به قول قرآن که در رفتار شناسی سران 
کفر و عهدشــکنی آنها می فرماید »إنِهَُّمْ لا أیَمْانَ لهَُم «)1(، آنها قابل اعتماد 
نیستند. این دستوری به مسلمانان صدر اسلام است که زعیم و حاکمشان 
رسول الله است اگرچه پس از ایشان نیز بارها و بارها در تاریخ ائمه به اجبار 
ســاده لوحان و خوش خیالان این قاعده قرآنی تجربه شد و نتیجه ای غیراز 
این قانون را دربر نداشت که سران کفر غیرقابل اعتمادند. مسلمانان ماجرای 
تلخ تحمیل حکمیت بر امیرالمؤمنیــن علی)ع( را در صفین به یاد دارند. 
آن زمانی که مالک اشتر تا فرو افکندن ستون خیمه کفر و پیروزی نهایی 
بر سپاه مکر و نیرنگ معاویه، بیش از دو سه ضربت شمشیر فاصله نداشت 
گروهی نفوذی و ســاده لوح مذاکره را بر علی)ع( تحمیل کردند و پیروزی 

قطعی را به بهانه گفت وگو، با شکست عوض کردند.
همین گروه نفوذی- که در طول تاریخ گاهی از ســاده لوحان انتخاب 
می شوند و گاهی از مرعوبین و گاهی نیز همچون آنان که دلال تحریم بودند 
و دشمنان را توصیه به تحریم می کردند، دلال مذاکره اند- در نسخه ای به 
روز شــده تر از زمان امام علی، در سپاه امام مجتبی)ع(، برای بار دوم جان 
ناقابل معاویه را نجات دادند و صلح را بر خلیفه رســول الله تحمیل کردند 
و در نهایت معاویه صلح با امام حســن را پاره پاره کرد و زیرپا نهاد. همین 
سیاست نفوذ همان سیاستی است که شیعیان و جنگجویان کوفی که عزم 
یاری حضرت سیدالشــهداء داشتند را با شایعه »رسیدن سپاه تا بن دندان 
مســلح شام به نزدیکی کوفه« زمینگیر کرد و سید و سالار شهیدان را در 
کربلای پربلا، همچون پدر و برادرش تنها گذارد. و تاریخ پر اســت از این 
تکرار مکرراتهای ملال آوری که ملالت کردن گذشتگان را در پی دارد و جز از 
بین بردن فرصتهای پیروزی و مهیا نمودن زمینه های شکست، عایدی برای 
احدی جز دشمن و دلالان نداشته و ندارد و تجربه ای است که بارها تکرار 
شده و به گفته حافظ شیرین سخن »من جرب المجرب حلت به الندامه«)2(
در روزگار ما بی شک معاویه و یزید آمریکاست و دار و دسته مستکبرش. 
و اگر علما در مورد معاویه گفته اند که مراتب و درجاتی از شیطان بوده است، 
معمار کبیر انقلاب بارها گفت که آمریکا شیطان بزرگ است و رهبر حکیم 
و حاضر انقلاب نیز ده ها بار بر دشمن بودن آمریکا و غیرقابل اعتماد بودن 
یْطانَ  آن تأکید نمود و عاقلان می دانند که وقتی خداوند می فرماید » إنَِّ الشَّ
ا )3(» یعنی شیطان دشمن است و باید آن را دشمن  لکَُمْ عَدُوٌّ فَاتخَِّذُوهُ عَدُوًّ
دانست. اگرچه هر کسی که شیطنت می کند و در راه هدایت اخلال می کند 
و بندگان خداوند را می فریبد و می آزارد کاری شیطانی می کند ولی امروزه 
نه تنها آمریکا تمام این خباثتها را به بدترین شکل انجام می دهد و استکبار 
می ورزد که اضافه بر اینها علیه آنها که الله را خدای خود دانسته اند، جبهه 
تشکیل داده و سپاه مجهز نموده و در معرکه ای آشکار و نابرابر به مصاف حق 
و حقیقت آمده اســت و از آنجا که در مقابل مستکبر باید متکبر بود و سر 
خم نکرد، امام خمینی)ره( فرمودند که سازش با ابرقدرتها ظلم به بشر است.

اگر در دو ســه ســال اخیر که دولت محترم اصرار بر مذاکره با آمریکا 
نمود و بدون هیچ محدودیت زمانی، با سران این کشور وارد مذاکره شد و 
از گپ وگفت تلفنی و دیدارهای میان راهروی گرفته تا گفت و خندهای 
دلبرانه و نشســتهای مکرر و قدم زدنهــای در هوای آزاد همه را آزمود، و 
کسانی با ذوق زدگی چهره عفریت شیطان را به زحمت بزك کردند و تیتر 
و عکس گذاردند که مشکلاتمان حل شد و روزگار بر وفق مراد شد، اکنون 
باید پرســید که در این سه سال چه دادید و چه گرفتید که گذشتگان به 
دست نیاورده بودند؟ یا با صرف این همه هزینه مادی و معنوی که هزینه 
آمد و رفت و مذاکره برجام و رفع سوء تفاهم با شیطان کردید و از برجام 
دو و سه و ... سخن گفتید چه تجربه جدیدی بر تجربیاتمان افزودید؟ آیا 
اوبامای سال87 که به خاطر ایستادگی دولت و ملت ایران، از سوابق سیاه 
کشورش در کودتای 28مرداد عذرخواهی کرد، در این دولت که او را فردی 
مؤدب و باهوش می دانند، از او اقدام مثبتی دیده شــده است؟ آیا آمریکا 
تحریمهای بی سابقه و شدیدی که در سال 88 و به خاطر برگرداندن مردم 
از رأیشــان و به خاطر شیطنت و توصیه فتنه گران، بر مردم تحمیل نمود 

را برطرف نمود؟
آیا متمرکز شــدن عجیب و چندین ســاله تمام کابینه برای رفع سوء 
تفاهمهای بی پایان آمریکا و نهایتا توافق کاغذی برجام برای رفع تحریمهایی 
که گفته می شود تنها 5 درصد بر اقتصاد ما اثرگذار است از سر تدبیر بود؟ 
و یا تحت فشــار آنها که خواب آمریکا می دیدند؟ و یا کاســبان مذاکره و 
معامله؟ در این ســه ماهه برجام چه گشایشی برای ایران حاصل شده که 
منتقدان دولت را به حســادت وادارد؟ و چه حسن نیتی از آمریکا ملاحظه 
شده که منتقدان را به سیاه نمایی برساند؟ چند سه ماه دیگر باید بگذرد که 
گشایش های مورد نظر دولت عیان گردد؟ آن تبریک گفتن های پی در پی 
دولتی ها به خود پس از برجام و توزیع مدال و نشان بین دوستان چرا اکنون 
به بایکوت و سانسور یکدیگر تبدیل شده؟ اگر به قیمت نفت نگاهی بیندازیم، 
به تحریمهای مکرر و جدید آمریکا، به مواضع عربستان و قطر و بحرین و ... 
و جیبوتی و در سخنرانی های کری که در دوره گردی های اطرافمان مطرح 
می کند بیندیشــیم و اکنون به دستبرد و به تعبیر دقیق رئیس جمهور، به 
دزدی آشــکار آمریکا از حساب ایران نگاه کنیم خواهیم دید که اگر برجام 
در این ســه ماه برای ایران گشایشی نداشت ولی برای آمریکا از همان اول 
که دســتور بتن کردن قلب رآکتور اراك صادر شد و چرخ سانتریفیوژها از 

چرخش افتاد گشایش های پی در پی حاصل شد. 
ای کاش به جای دســتپاچگی در اجرای برجام نافرجام و ســر از پا 
نشناختن برای جلب رضایت کدخدا، گوشی بدهکار برای حرف حق بود 
و لااقل مثل هزاران ســال پیش معامله پایاپای صورت می گرفت نه آنکه 
مروارید نقد بدهند و آبنبات نســیه بستانند. اگر بستانند که این شیطان 
غیرقابل اعتماد است و ذات و نهاد گرگ را نمی توان عوض کرد و مهربان 
نمود و با آنکه اقتضای خلقتش دریدن است نمی توان پیوست. اکنون که 
دســت کج کدخدا به ما دستبرد زده است چه تمهیدی در برجام برایش 
دیده شــده است که جبران مافات کند و به همان اندازه به آمریکا ضربه 
بزند؟ مردمی که ســالیان درازی اســت مرگ بر آمریکا را به عنوان شعار 
مکتبی پذیرفته اند و جنایات آمریکا را از کودتای 28 مرداد تا طبس و نوژه 
و جنگ تحمیلی و جنگ نفتکش ها و ناو وینســنس و ... به یاد سپرده اند 
چه اصراری بود که از این شیطان، فرشته نجات ساخت. مردمی که فلافل 
ایرانــی را به چیپس و برگر مک دونالد ترجیح می دهند می توانند الگوی 
خوبی باشند برای آنان که به جای نگریستن به مشت پرگل خود، به مشت 

پوچ دیگران می نگرند. 
ـــــــــــــــــــــــــــــــــ

1-سوره مبارکه توبه آیه 12. آنها عهد و قولی ندارند.
2- هر کس آزموده شده را بیازماید ملامتش رواست.

3- سوره مبارکه فاطر آیه 6. در حقیقت، شیطان دشمن شماست، شما 
نیز او را دشمن گیرید... .

نماینده ولی فقیه در ســپاه با اشاره به 
آثار نفوذ و کج فهمی از دین در عصر غیبت 
و دوران حاضر، گفت: نســبت به بدعت، 
بدفهمی و کج فهمی از دین و مبانی اسلام 

باید روشنگری و آگاه سازی صورت پذیرد.
حجت الاســلام علی ســعیدی نماینده ولی 
فقیه در سپاه پاســداران در همایش فرماندهان، 
مسئولین، اساتید و مربیان عقیدتی سیاسی سپاه 
که به مناسبت روز گرامیداشت عقیدتی سیاسی 
برگزار شد با اشاره به عوارض و پیامدهای کج فهمی 
و بدفهمی از دین اظهار داشت: شهید مطهری از 
چهره های پیشتاز در آسیب شناسی دین بودند و 
مانند یــک طبیب فوق تخصصی که بیماری های 
عصر خود را معاینه می کند بیماری های آن عصر 
را مــورد واکاوی قرار داد و به آن مقداری که در 

توان علمی شان بود درمان می کرد.
وی افزود: یکی از مشکلات اساسی مخاطبین 
ادیان الهی در طول تاریخ بد فهمی و کج فهمی از 

دین و آئین الهی است.
حجت الاسلام سعیدی با بیان اینکه تأثیر در 
ادراك خــواص مهم ترین عامل انحراف در تاریخ 
بوده است، گفت: اگر نفوذ را به معنای تصرف در 
فکر و ادراك معنا کنیم نفوذ سیاســی به معنای 
تصرف دشمن یا عناصر منحرف خودی در ادراك 

سیاسی و معرفتی و اعتقادی خواص می شود.
وی تصریح کرد: اگر نفوذ فرهنگی را هم تصرف 
دشمن در فرهنگ جامعه بدانیم یعنی دشمن در 

ادراك فرهنگی مردم تصرف کرده است.
حجت الاســلام سعیدی با اشاره به عوارض و 
پیامدهای بدفهمی از دین سه نوع آسیب از ناحیه 

دشمن به آئین الهی را برشمرد و تأکید کرد: اولین 
آسیب از ناحیه دشمن این است که برای چهره 
دین خدا و پیامبر )ص( بدل سازی می کند. دومین 
آسیب هم از سوی متولیان دین است یعنی اگر 
بدفهمی از دین داشته باشند به آئین الهی آسیب 
وارد می کنند. ســومین نوع آسیب نیز بد پیاده 

کردن و بد اجرا کردن دین است.
وی با اشاره به بدفهمی و کج فهمی از دین و 
مبانی اسلام در عصر غیبت گفت: در طول هزار 
سال گذشته بلاهایی بر سر آیین الهی آوردند، به 
عنوان مثال انجمن حجتیه برداشت های غلطی 
را از انتظار داشت. در سیاست نیز عده ای نظراتی 

خلاف مبانی اسلام ارائه کردند.
نماینده ولی فقیه در سپاه پاسداران با اشاره 
بــه کج فهمی پس از حاکمیت دینی با محوریت 

ولایت فقیه گفت: در عصر حاکمیت دینی ما شاهد 
کج فهمی از دین هستیم، از جمله بد فهمی نسبت 
به حاکمیت دینی که در آثار برخی نظریه پردازان 
مشــاهده می کنیم. چه دلیلی دارد در عصر ولی 
فقیه ما شــاهد کج فهمی افراد نســبت به دین 
باشیم؟ کج فهمی که در ســه حلقه کارگزاران، 
اصلاح طلبان و کیان و حلقه نیاوران بروز و ظهور 

پیدا کرده است.
بــه گزارش تســنیم وی در پایان با تأکید بر 
ضرورت واکســینه کردن جامعــه و هم چنین 
پاسداران و بسیجیان در برابر پدیده نفوذ، بدعت 
و کج فهمی از دین تصریح کرد: ما امروز آثار نفوذ 
را در اندیشه سیاسی برخی مسئولین و نیز ادراك 
فرهنگی شماری از مردم می بینیم و لذا بایستی 
نسبت به آن روشنگری و آگاه سازی صورت پذیرد.

رئیس هیئت بازرسی ستاد انتخابات استان 
تهران با اشاره به وقوع سه تخلف در مرحله دوم 
انتخابات این استان، گفت:  متخلفان پیش از هر 

اقدامی دستگیر شدند. 
حسن کریمی رئیس هیئت بازرسی ستاد انتخابات 
استان تهران با اشاره به حضور گسترده شهروندان در 
سه حوزه انتخابیه استان تهران در مرحله دوم انتخابات 
گفــت: روز جمعه انتخابات مرحلــه دوم مجلس در 

راستای صیانت از آرای مردم براساس تاکیدات مقام 
معظم رهبری و رئیس جمهور، پرشور و باشکوه برگزار 
شد. وی با بیان اینکه در مرحله دوم انتخابات همچون 
دور اول، هیات های بازرسی را تشکیل دادیم، تصریح 

کرد: در هر صندوق یک بازرس حضور داشت.
رئیس هیئت بازرسی ستاد انتخابات استان تهران 
با اشــاره به حضور یک هزار و 56 بازرس در سه حوزه 
انتخابیه اســتان تهران افزود:  از این تعداد 80 نفر به 

عنوان سربازرس کنترل صندوق ها را به عهده داشتند.
معاون استاندار تهران تاکیدکرد:  جز چند تخلف 
جزئی، تخلفاتی که به اصل انتخابات آسیب برساند در 

هیچ یک از سه حوزه انتخابیه شاهد نبودیم.
رئیس هیئت بازرســی انتخابات اســتان تهران 
با اشــاره به وقوع ســه تخلف در حوزه های انتخابیه 
مهرآبــاد، رودهن و قدس گفت:  متخلفان پیش از هر 

اقدامی دستگیر شدند.

هوایــی  پدافنــد  قــرارگاه  فرمانــده 
خاتم الانبیا)ص(، گفــت: توانایی تولید رادار با 
بردهای متنوع و فرکانس های متفاوت برای انواع 

نیازهای خود را داریم. 
به گزارش روابــط عمومی قرارگاه پدافند هوایی 
خاتم الانبیا)ص(، امیر فرزاد اسماعیلی فرمانده قرارگاه 
پدافند هوایی خاتــم الانبیا)ص( با حضور در صنایع 

اپتیک اصفهان از این صنعت بازدید کرد.

امیر اســماعیلی در این بازدیــد گفت: همکاری 
تنگاتنگ میان نیروهای مســلح، صنعت و دانشــگاه 
موجب شده است چرخه بسیار خوبی در حوزه تولید 

نیازمندی های نیروهای مسلح شکل بگیرد.
وی ادامه داد: این همکاری ارزشــمند باعث شده 
اســت امروز در حوزه حساســه های دقیق از جمله 
تجهیزات راداری که در لبه فناوری های دنیا قرار دارند 
به خودکفایی برسیم و توانایی داریم تا رادارهایی در 

فرکانس هــای متفاوت و با بردهای متنوع برای انواع 
نیازهای خود تولید کنیم.

 فرمانده قرارگاه پدافند هوایی خاتم الانبیا)ص( 
در ادامه ســفر خود از مجموعه هواپیماسازی ایران 

نیز بازدید نمود.
در این سفر امیر شهرام جانشین صنایع الکترونیک 
ایران و جمعی از فرماندهان و مسئولین قرارگاه پدافند 

هوایی خاتم الانبیا)ص( نیز حضور داشتند.

دبیرکل حزب موتلفه اسلامی گفت: پس از 
گذشت چندین ماه از اجرای برجام هیچ اتفاق 
خوشایندی رخ نداد و برداشتن تحریم ها فقط 

سراب بود. 
محمد نبی حبیبی دبیرکل حزب موتلفه اسلامی 
در گفت وگو با تسنیم با اشاره به اظهارات رئیس کل 
بانک مرکزی راجع به برداشته نشدن تحریم ها اظهار 
کرد: آقای سیف صراحتاًً اعلام کرد آمریکا به تعهداتش 
عمل نکرده و ما نمی توانیم از منابع مالی خود در خارج 

از کشور استفاده کنیم.
وی افــزود: رئیس جمهور محترم در پیام نوروزی 
خود گفت که همه تحریم هایی که از سوی آمریکا بر 
ما تحمیل شده بود، برداشته شد در حالی که اظهارات 
آقای سیف خلاف این ادعاست. ما همچنان بد عهدی 
و گستاخی های روز به روز آمریکایی ها و غربی ها را در 

برجام مشاهده می کنیم.
حبیبی با بیان اینکه دولت باید با مردم شــفاف 
سخن بگوید و پاســخ این گستاخی ها و توهین های 
آمریکایی ها را بدهد، تاکیــد کرد: ما در برجام هیچ 
اتفاق و آثار خوشایندی را ندیدیم و برداشتن تحریم ها 

فقط یک سراب بود.

حجت الاسلام سعیدی:

آثار نفوذ را در اندیشه سیاسی برخی مسئولان می بینیم

گزارش خبری تحلیلی کیهان

توقیف كشتی های تجاری آمریکا در خلیج فارس 
پاسخ غارت 2 میلیارد دلاری

سرویس سیاسی- 
در حالی که آمریکایی ها با گستاخی 2میلیارد 
دلار از اموال بلوکه شده ایران را غارت کرده اند، 
تنها راه استیفای حق ملت سخن گفتن با آنها 
به زبان خودشــان اســت. راهی که با توقیف 
کشتی های تجاری آنها در خلیج فارس هموار 

می شود.
چندی پیش دادگاهی در آمریکا با استناد به مصوبه 
کنگره و با حمایت دولت این کشور، حدود 2 میلیارد 
دلار از اموال بلوکه شده ایران را مصادره کرد. بهانه این 
سرقت کلان، اتهام بدون سند و مدرك دست داشتن 
ایران در انفجار مقر تفنگداران آمریکایی در بیروت در 

دهه 60 )1983 میلادی( است. 
واکنش اولیه دولت به این غارت آشــکار، متهم 
کردن دولت پیشــین بود. معاون اول رئیس جمهور 
البتــه گفت ایران اصل پول و ســود آن را از آمریکا 
خواهد گرفت. آقای روحانی نیز در سخنانی گفت این 
آمریکاست که به دلیل موارد متعدد باید به ایرانی ها 

غرامت پرداخت کند. 
نامه نگاری

اما تا کنون تنها اقدام عملی دولت در این زمینه 
نامه نــگاری محمدجــواد ظریف وزیر امــور خارجه 

کشورمان با دبیر کل سازمان ملل بوده است. 
در نامه ظریف که روز جمعه )دهم اردیبهشــت( 
منتشر شد آمده: »ایالات متحده آمریکا طی چند سال 
اخیر از طریق اجازه دادن و در واقع تحریک شــکات 
خصوصی برای طرح دعوا در دادگاه های داخلی آمریکا 
علیه دولت های خارجی، از جمله جمهوری اسلامی 
ایران، مســتمرا نظم و حقوق بین الملل را به چالش 

کشیده و به مخاطره انداخته است. محاکمه های غیابی 
تشکیل شــده، احکام مطلوب شاکیان بدون حضور 
خوانده صادر گردیده و ادعاهایی برای دست اندازی 

به دارایی های مردم ایران ارائه شده است.«
در ادامــه، وی خطاب به دبیرکل ســازمان ملل 
متحد نوشت: »قوه مجریه« آمریکا دارایی های ایران 
را به شکلی غیرقانونی مسدود می کند؛ قوه مقننه آن 
کشــور قوانینی را جهت زمینه سازی برای ضبط این 
دارایی ها از تصویــب می گذراند؛ و نهایتا قوه قضائیه 
آمریــکا احکامی بی پایه و بی ارتباط با واقعیات عینی 

را برای مصادره دارایی های مذکور صادر می کند.«
ظریف در پایان تاکید می کند: »دولت جمهوری 
اسلامی ایران حق خود را برای اتخاذ تدابیر قانونی، از 
جمله انجام اقدامات متقابل لازم و متناسب، با هدف 
اعاده حقوق و حفظ منافع مردم ایران در برابر اعمال 

غیرقانونی مستمر آمریکا محفوظ می داند.«
این نامه در حالی نوشته شد که اصولا سازمان ملل 
و دبیر کل آن نمی توانند در این قضیه دخالت موثری 
داشته باشند و اگر قرار است موضوع از طریق مراجع 
بین المللی دنبال شود، راه آن شکایت به دادگاه لاهه 

است نه نامه نوشتن به بان کی مون.
اگر آمریکا موافق باشد!

سخنگوی دبیر کل سازمان ملل متحد در واکنش 
به نامه وزیرخارجه کشــورمان به »بان کی مون« یک 
شرط عجیب گذاشت و گفت: بان کی مون در صورتی 

وارد این مسئله می شود که آمریکا هم موافق باشد!
»استفان دوژاریک« سخنگوی دبیر کل سازمان 
ملل متحد در واکنش به نامه »محمد جواد ظریف« 
وزیرخارجه کشورمان به »بان کی مون«-  که با هدف 

رسیدگی به موضوع دســتبرد آمریکایی ها به اموال 
ایران نگاشته شد- یک شرط عجیب گذاشت و گفت: 
بان کی مون در صورتی وارد این مســئله می شود که 

آمریکا هم موافق باشد!
دوژاریــک افزود:  در مواردی که هر دو کشــور 
درخواست کنند، دفاتر میانجی گری و حل اختلاف زیر 
نظر دبیرکل سازمان ملل، آماده کمک و میانجیگری 

برای حل اختلاف ها میان دولت ها هستند.
ظاهرا سخنگوی ســازمان ملل متوجه این نکته 
نبوده که مشــکل اصلی همان »شرط« است. چگونه 
می توان از طرفی که به اموال ایران دستبرد زده انتظار 
داشت که خود را در جایگاه متهم قرار داده و خودش 
را به دادگاه یا سازمان ملل معرفی کند و درخواست 

رسیدگی نماید؟!
از ســویی دیگر دولت آمریکا)یعنی همان شرط 
ســازمان ملل( اعلام کرده که نیــازی به ارجاع این 

مسئله به سازمان ملل نمی بیند.
کاخ سفید: مصادره اموال ایران
ناقض قوانین بین المللی نیست!

»مارك تونر« سخنگوی وزارت خارجه آمریکا در 
واکنش به نامه اعتراضی »محمد جواد ظریف« وزیر 
خارجه ایران به »بان کی مون« دبیر کل سازمان ملل 
متحد درباره رأی دیــوان عالی آمریکا برای مصادره 
دارایی بانک مرکزی ایران، مدعی شــد این حکم به 
دلیل انطباق با قوانین آمریکا، ناقض قوانین بین المللی 

نیست! 
تونر مدعی شد: تا آنجا که این نامه به رأی دیوان 
عالی آمریکا در پرونده »بانک مرکزی و پترســون« 
مربوط می شود، اعتقاد ما این است که قوانین آمریکا 

و اعمال آن قوانین توســط دادگاه ، مطابق با قوانین 
بین المللی است.

تنها زبانی که آمریکا می فهمد
نگاهی به پرونده های مختلف به روشــنی گویای 
این واقعیت است که آمریکایی ها برای نهادها و قوانین 
بین المللی و تعهدات خود کوچک ترین ارزشی قائل 
نیســتند. اموال مصادره شده ایران از ابتدای انقلاب، 
عمل نکردن به تعهدات قرارداد الجزایر و کارشــکنی 

و دبه عملی در برجام نمونه ای از این قضایا هستند.
در این میان به نظر می رسد تنها راه عملی برای 
استیفای حقوق ملت و بازگرداندن اموال غارت شده 
ایران، توقیف کشــتی های تجــاری آمریکا در خلیج 
فارس باشد. پرونده های بسیاری وجود داردکه می توان 
آمریکا را در آنها محکوم و دســتور توقیف اموال آنان 

را صادر کرد. 
پرونده مبادله جیســون رضائیان -جاسوسی در 
پوشــش خبرنگار- که منجر بــه آزادی یک میلیارد 
و 700 میلیون دلار از اموال ایران شــد، نشــان داد 

آمریکایی ها تنها زبان قدرت و زور را می فهمند. 
توقیف قانونی و مبتنی بر احکام قضایی کشــتی 
تجاری و اموال آمریکایی هــا در خلیج فارس- فارغ 
از میــزان ارزش مادی اموال توقیفی- به واشــنگتن 
می فهماند دســت ایران برخلاف تصور آنان به هیچ 
عنوان بســته نبوده و قدرت مقابلــه به مثل را دارد. 
این اقدام باعث می شود سایر اموال ایران در آمریکا از 
دستبرد مصون مانده و راه برای استرداد اموال غارت 
شــده هموار شــود. این اقدام عملی برای جمهوری 
اســلامی ایران دشوار  نیســت و تنها نیاز به عزم و 

اراده دارد.

رئیس هیئت بازرسی ستاد انتخابات استان تهران خبر داد

بازداشت 3 متخلف در جریان انتخابات مرحله دوم مجلس

امیر اسماعیلی:  توانایی تولید رادار با بردهای متنوع برای نیازهای داخلی را داریم

حبیبی: برداشتن تحریم ها 
سراب بود

پاسخ گستاخی آمریکا را بدهید

وزیر امور خارجه با بیان این که نگاه نیروهای 
فرامنطقه ای به عراق یك نــگاه راهبردی در 
چارچوب منطقه اســت و نه نگاهی از دیدگاه 
دولت و ملت عراق، گفت: این نگاه باعث می شود 
تا ملت عراق و نگاه انساندوستانه به مشکلات 

آنها در حاشیه قرار گیرد. 
محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه کشــورمان 
بعدازظهر دیروز در دیدار با »یان کوبیش« نماینده ویژه 
دبیرکل سازمان ملل متحد در امور عراق، اظهار داشت:  
لازم است همگان هم کشورهای منطقه و هم سازمان 
ملل کمک کنیــم تا راه حلی منطقی و عقلانی برای 
برون رفت از این مشکلات برای مردم عراق فراهم شود.
وزیر امور خارجه کشورمان در این دیدار، مبارزه با 
تروریسم و گروه های تروریستی به ویژه داعش را یکی 
از مهمترین اولویت ها در عراق برشمرد و آمادگی ایران 

را برای کمک به این روند اعلام کرد.
یــان کوبیش نماینده دبیرکل ســازمان ملل در 
امــور عراق نیــز در این ملاقات با ارایه گزارشــی از 
روند تحولات جاری در عــراق به ویژه در حوزه های 
سیاسی، امنیتی، اقتصادی و ... به تلاش های سازمان 
ملل در حل این مشکلات اشاره و نقش ایران را بسیار 

سازنده خواند. 
کوبیش، پیــش از این دیدار، بطــور جداگانه با 
حسین امیرعبداللهیان معاون عربی و آفریقایی وزیر 

امور خارجه نیز دیدار و گفت و گو کرد.

در دیدار نماینده ویژه دبیرکل
 سازمان ملل متحد در امور عراق:

انتقاد ظریف
 از نگاه نیروهای 

فرامنطقه ای به عراق


